
چه شد به دفتر صدا و سيما در امريكا 
رفتيد؟

سفر خارج رفتن در بخش خبرگزاري امري رايج 
و عادي است؛ چناچه قبل و بعد از من هم ادامه 
يافت. از ابتداي كارم در حوزه سياست خارجي 
كار مي كردم، طبيعي بود از ميان خبرنگاراني 
كه در اين ح��وزه كار مي كنند يك نفر انتخاب 
شود، البته با بررسي سوابق كاري و ويژگي هاي 
فردي آن خبرن��گار دفاتر خبري را پيش��نهاد 
مي كنند، كه من در ابتدا نپذيرفتم چون قبل از 
آن استخاره كردم و جواب استخاره اين بود كه 
بسيار سخت است اما نتيجه دارد اما بعد طبق 
معمول رفتاري كه دارم و هميشه دنبال بحران 
و س��ختي هس��تم آن را انتخاب كردم و دقيقاً 
همان اتفاقي افتاد كه در اس��تخاره آمده بوده 
است؛ در آنجا منظورم نيويورك است كار بسيار 
سخت است البته اگر تن به كار دهيم، آنجا هم 
مثل اينجا اگر وارد حوزه هاي خط قرمز شوي 
قطعاً مانع كارت مي شوند. من براي ادامه كارم 
مجبور بودم و براي همين مسئله دو سه بار مورد 
بازجويي اف بي آي قرار گرفتم. متأس��فانه اين 
شرايط سخت به من تحميل شده بود. همسرم 
بيماري سختي گرفت و درگير آن بودم و ده ها 
مشكل ش��خصي و كاري كه در همه جاي دنيا 
وجود دارد آنجا هم ب��ود. بايد عرض كنم هرجا 
بروي آس��مان همين رنگ اس��ت، بلكه بايد با 
داشته هايت خوش باش��ي و خدا را شكر كني. 
معلوم نيست كس��اني كه در نيويورك زندگي 
مي كنن��د از مردمي كه در افغانس��تان زندگي 

مي كنند خوش تر باشند. 
با مقام�ات امريكايي ه�م مصاحبه 

 داشته ايد؟
از زماني كه وارد نيويورك شدم هميشه دنبال 
گفت وگو ب��ا مقامات امريكايي ب��ودم آنها هم 
هميشه اين درخواست را رد مي كردند. به نظرم 
آنها از روبه رو شدن با خبرنگاران ايراني نگران 
هستند، چون ممكن است سؤالات خبرنگاران 
ايراني كه پش��ت آن منطق وجود دارد آنها را 
به زمين بزند و پرستيژش��ان را درهم بشكند. 
اين را در مذاكرات هس��ته اي هم ديده ايم كه 
هرگز اجازه نمي دادند جز خبرنگاران امريكايي 
فرد ديگري از جان كري سؤال بپرسد؛ يا بايد 
امريكاي��ي مي بوديد يا ش��بكه اي كه ب��ا آنها 
همسو باش��د از اين رو هيچگاه موفق نشدم با 

شخصيت هاي بلندپايه آنها مصاحبه كنم. 
همس�رتان و فرزندانتان هم در اين 

عرصه فعال هستند؟
همسرم در اين حرفه نيست؛ او در شغل شريف 
آموزگاري و تربيت نسل جوان است و مديريت 
دبيرس��تان دخترانه ش��هيد مهدوي تهران را 
دارد، اما همراه من بوده و در تمامي دوران اعم از 
جنگ و بحران هاي سياسي مانع پيشرفت كارم 
نبوده و هميشه محيط خانواده را اعم از تربيت 
فرزندان و تشويق به انجام كارم آماده مي كرد؛ 
در حقيقت شريك كار من بوده و هست. پسرم 
اكنون در رشته كارگرداني سينما فارغ التحصيل 
ش��ده و دخترم نيز ازدواج كرده و دانش��جوي 
دكتري در رشته ايمونولوژي است، كه مربوط 

به سرطان شناسي مي شود و خدا را شكر همگي 
زندگي آرامي داريم. 

در خارج از كش�ور خصوص�اً امريكا 
از س�وي منافقين و سلطنت طلب ها 

مشكلي براي شما ايجاد نمي شد؟
آنها هميشه نقطه منفي همه كساني هستند كه 
در خارج از كشور فعاليت مي كنند. منافقين از 
همه گروهك هاي ضدانقلاب بدترند، هميش��ه 
در آلمان روزي دو، سه بار با اين اراذل و اوباش 
درگيري فيزيكي داشته ايم. آنها كساني هستند 
كه مغزشان تعطيل اس��ت و روي تحليل هاي 
ماركس، لنين و تضاد ديالكتيك و اسلام التقاطي 
رجوي قفل شده است. بارها با آنها بحث و جدل 
كرده ام اما هرگز نتوانس��ته ام آنها را قانع كنم، 
زيرا خودش��ان تصميم نمي گيرن��د، بلكه براي 
آنها تصميم مي گيرند و مثل ماشين مجري آن 

تصميمات سازمان مخوف و جهنمي هستند. 
خاطرم هست در امريكا يك گزارش 
تهيه كرديد كه در آن گفتيد خبرنگار 
جمهوري اسلامي حق ندارد بيشتر از 
۴۰ كيلومتر از مقر خود دور شود؛ آيا 

اين بحث مغاير با آزادي بيان نيست؟
بله همينطور اس��ت چون الان هم اين شرايط 
براي خبرن��گار صدا و س��يما و خبرگزاري ايرنا 
وج��ود دارد ك��ه نمي توانند در مح��دوده ۲۵ 
مايلي به ميزان 40 كيلومت��ر تردد كنند؛ اينها 
محدوديت هايي است كه امريكا براي خبرنگاران 
ايراني اعمال كرده اس��ت درحالي كه ما هرگز 
اين محدوديت ها را براي آنها اعمال نكرده ايم و 

ادعاي جريان آزاد اطلاعات و آزادي رسانه را هم 
نداريم و سنگ آزادي خبرنگاران را هم به سينه 
نمي زنيم و از اينجا مي توان دروغ و رفتار متناقض 
اين كشور را در قبال حقوق بشر و رسانه ديد و 

قضاوت كرد. 
اينكه خبرنگار ما در نيويورك، يعني 
مقر سازمان ملل حق ندارد جز يك 
شعاع محدود حركت كند به نظرتان 
آيا خ�ودش نمي توانس�ت يك موج 
خبري در افش�اي حقيق�ت ايالات 

متحده و سازمان ملل باشد؟ 
صدها بار داد و فري��اد زديم تا از آن اس��تفاده 
كنند اما مسئولان دغدغه اين كار را ندارند كه 
درگير آن شوند. وقتي مسئولان ما از گفت وگو 
در سي ان ان يا بي بي سي شاد مي شوند و حتي 
حاضر نيستند به سؤالات مخاطبان ايراني پاسخ 
دهند هرگز هرگز نمي توانند از حقوق رسانه اي 

ايران دفاع كنند. 

در نيويورك با رسانه هاي خارجي به 
عنوان يك كارش�ناس خبري ايران 

مصاحبه هم داشتيد؟
بله، با ش��بكه هاي مختلف مصاحبه داش��تم و 
بيشتر درخصوص هس��ته اي بود. با زد دي اف 
آلمان، سي ان ان، راشا تودي و تلويزيون اسپانيا، 
ش��بكه الجزيره، العربيه و برخي راديوها درباره 
برنامه هسته اي ايران مصاحبه كردم. پاسخ هاي 
من بخشي از بسته خبري آنها بود. طبيعي است 
كه آنها بسته خبري خودشان را بر اساس نگاه من 
تنظيم نمي كنند، اما تلاش داشتم تا در فرصت 

كوتاه بتوانم نگاه ملت ايران را تبيين كنم. 
آي�ا ص�دا و س�يما ب�راي امني�ت و 
بهداشت رواني نيروهاي خود كه مثل 
شما در دل حواث بوده اند تمهيداتي 

انديشيده است؟ 
نه؛ متأسفانه هرگز به چنين چيزهايي توجه 
نداشته اس��ت. در ديگر كش��ورها نيز وضع 

همين گونه اس��ت، آنها معمولاً شبكه هاي 
خصوصي هستند و حمايت هاي مالي جدي 
در حي��ن مأموريت از نيروه��اي خود دارند 
و اين مسئله بخش��ي از مش��كل را جبران 
مي كند، اما هرگز هيچك��س و با هيچ پولي 
نمي تواند صدمات روحي يك فرد را جبران 
كند. اي��ن كار نياز ب��ه حماي��ت معنوي از 
خبرنگاران دارد كه متأس��فانه آن هم انجام 

نمي شود. 
آلمان از جمله كش�ورهايي است كه 
برخي آن را دوس�ت ايران مي دانند؛ 
يكي از دلايل اين است كه هيچ وقت 
در ايران عملكرد استعماري نداشته 
ولي برخي رس�انه هاي رسمي آلمان 
مثل دويچه وله خصوصاً فارس�ي آن 
حتي از صداي امريكا هم در دشمني با 
ايران تندروتر هستند؛ دليل اين امر را 

چه مي دانيد؟
البته من اين حرف شما را در دشمني رسانه هاي 
غربي با ايران رد نمي كنم، اما يادتان باشد آنها 
بلندگو هاي دنياي امپريايس��تي هس��تند و ما 
در ايران اسلامي دش��من امپرياليسم هستيم، 
پس توقع نداشته باشيم كه ما را تأييد كنند و 

دشمن نباشند. 
برخي معتقدند با انقلاب مجازي، صدا و 
سيما جايگاه مستحكم خود را از دست 
داده و قدرت آن خصوص�اً در عرصه 
خبري بسيار كمتر از قبل شده است؛ 

نظر شما چيست؟
البت��ه با گس��ترش عل��م و تكنولوژي س��ليقه 
مخاطبان هم تغيير مي كند. مثلًا ۵0 سال پيش 
روزنامه ح��رف اول را مي زد يا رادي��و، اما امروز 
رسانه هاي مجازي. الان كاربران فضاي مجازي 
روزانه بيش از چند ساعت را در اين فضا سپري 
مي كنند و تنها چند دقيقه تلويزيون مي بينند، 
طبيعي است كه اگر ما همراه خواسته مخاطبان 
حركت نكنيم از قافله عقب خواهيم ماند و اين 
مختص به ايران نيس��ت، بلك��ه در همه جهان 
اين انقلاب در حال شكل گيري است، بنابراين 
به نظرم بودجه فضاي مجازي در رسانه ها بايد 
تقويت گردد و اف��راد حرف��ه اي در اين زمينه 

تربيت شوند.
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از زماني كه وارد نيويورك ش�دم 
هميشه دنبال گفت وگو با مقامات 
امريكايي بودم آنها هم هميشه اين 
درخواست را رد مي كردند. به نظرم 
آنها از روبه رو شدن با خبرنگاران 
ايراني نگران هستند، چون ممكن 
است سؤالات خبرنگاران ايراني 
كه پشت آن منطق وجود دارد آنها 
را به زمين بزند و پرستيژش�ان را 

درهم بشكند

مقامات امریکا از پاسخ به سؤالاتی که منطق دارد گریزانند
مرتضي غرقي خبرنگار صدا و سيما در گفت وگو با »جوان«

   معصومه طاهري 
مرتضي غرقي از جمله خبرنگاران پيشكسوت در صدا و سيماست 
كه بس�ياري از ما با صدا و چه�ره او در گفت وگوهاي خبري آش�نا 
هستيم. وي داراي ليسانس الكترواكوس�تيك از دانشكده صدا و 
سيماست كه دوره آسياويژن ويژه خبرنگاري را در تهران گذرانده 
است. به دو زبان آلماني و انگليسي تس�لط دارد و حدود 33 سال 
خبرنگار سياسي در حوزه وزارت خارجه بوده كه تجربه حضور در 
بيش از 8۰ كشور جهان را در كارنامه خود دارد. پنج سال مدير دفتر و 
خبرنگار در آلمان و تنها خبرنگار حاضر در كنفرانس برلين بود كه در 
دادگاه ميكونوس حضور داشت و گزارش هاي آن را به تهران ارسال 

مي كرد. غرقي همچنين پنج س�ال مدير دفتر و خبرنگار سازمان 
ملل و نيويورك بود و در شوراي امنيت سازمان ملل به هنگام صدور 
شش قطعنامه عليه ايران حضور داشت كه از مذاكرات هسته اي و 
پشت پرده آن به مدت 22 ماه گزارش تهيه كرد. وي در طول خدمت 
با اكثر شخصيت هاي بين المللي همچون خاوير پرز دكوئيار، دبيركل 
س�ازمان ملل متحد، كوفي عنان، ش�رودر صدراعظم المان، بشار 
اسد، سيدحس�ن نصرالله، دبير كل حزب الله، رئيس حماس، خالد 
مش�عل و... مصاحبه داش�ته در كنار آن نيز ده ها مقاله و سه كتاب 
نوش�ته اس�ت. كتاب هاي »خيابان ۴2 خاطرات نيوي�ورك« و »از 
تفنگ تا قلم« و »تجربه اي ديگر« مربوط به تجارب كاري او هستند. 


